
  
برنامج مقترح لتنمية بعض المهارات في مقرر أسس تصنيع الملابس لطالبات 

  الملابس والنسيج بكلية التربية للاقتصاد المنزلي والتربية الفنية بجدة
  

  سرحانالثناء مصطفى عارف 

  مستخلص

المهارات الأساسـية  في تنمية المقترح  جالدراسة إلى التعرف على فاعلية البرنام تهدف 

واستخدم فـي   ،"أسس تصنيع الملابس"تنفيذ الملابس بالأسلوب الصناعي في مقرر الخاصة ب

، س لتقدير منتجات الطالباتالدراسة الاختبارات التحصيلية والمهارية وبطاقة الملاحظة ومقيا

طالبـة مـن   ) ٤٥(على عينة المجموعة التجريبية المكونة من  البرنامج المقترح تطبيقوتم 

بجده، مقارنة بذلك عينـة المجموعـة    والتربية الفنية طالبات كلية التربية للاقتصاد المنزلي

لنتائج إحصائياً طالبة، ، وتم معالجة ا) ٤٥(الضابطة التي تدرس المنهج الحالي وتكونت من 

ارتفـاع مسـتوى التحصـيل والأداء     عن النتائج سفرت، وأ" T.Test"  ت دام اختبارباستخ

، ممـا يؤكـد   حالمهاري لطالبات المجموعة التجريبية بعد التعلم من خلال البرنامج المقتـر 

أسـس تصـنيع   "فاعلية البرنامج المقترح في تعلم الجوانب المعرفية والمهارية لمقرر مـادة  

  ."الملابس

 إدراجضـرورة  الاستفادة من نتائج البحث الحـالي، و وعلى ضوء ذلك توصي الباحثة ب

لطالبـات   "أسس تصـنيع الملابـس  "مقرر مادة  كجزء منالبرنامج المقترح في هذا البحث 

، وإعداد برامج أخـرى  بجدة والتربية الفنية الملابس والنسيج بكلية التربية للاقتصاد المنزلي

ملابس، وكذلك إعداد البرامج التدريبيـة لطالبـات كليـة التربيـة     لجميع مراحل صناعة ال

    .للاقتصاد المنزلي قسم الملابس والنسيج على عمل خطوط إنتاج في صناعة الملابس
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Abstract  

  
The study aims to recognize the effectiveness of the recommended and 

develop basic skills of apparel industry through the recommended program for 

developing skills in "apparel industry" curriculum. The study includes 

collective tests skill tests, observation  cads and scales for students, product 

evaluation. The recommended program is applied to an experimental group 

sample including (45) students from Domestic Economy and technical 

education faculty in Jeddah in comparison to a collective group sample the 

study the current curriculum which consists of (45) students. 
 

The results are manipulated statistically using "T Test" The results indicate 

increasing in the learning level and skillful performance by the experiment 

group after learning through the recommended program. This confirms the 

effectiveness of the recommending program in learning the cognitive and skill 

sides for "apparel industry foundation". 
 

According to the results, the researcher recommend to benefit from the 

current research output, the necessity of embodying the recommended program 

as a part of "apparel industry foundation" curriculum in Domestic Economy 

and technical education faculty in Jeddah, preparing another program for all 

apparel industry stages and preparing training programs for textile and apparel 

departments to work on product lines.            

 


